

光电信息获取与处理

Zernike多项式拟合曲面中拟合精度与采样点数目研究

谢苏隆

中国空间技术研究院西安分院人力资源部, 陕西西安710000

摘要:

为了研究采样点数目对由Zernike多项式所拟合的曲面的拟合精度的影响,采用不完全归纳法,取得了采样点与拟合精度之间的数据关系。结果表明:不同的测试函数遵循相同的规律,即采样点数目达到一定数目后,拟合精度随采样点的变化很小。并且,通过计算得到了在较高拟合精度时,采样点数目与Zernike多项式的项数之间的变化规律,实际例子证明了该变化规律的正确性,其对于Zernike多项式拟合曲面具有很好的指导意义。

关键词: 采样点 Zernike多项式 曲面拟合 不完全归纳法

Sampling point number in curved surface fitting with Zernike polynomials

XIE Su-long

The Key Lab of the Division of Chinese Institute of Space Technology, Xi'an 710000, China

Abstract:

In order to study the effects of sampling point number on fitting precision when fitting curved surface by Zernike polynomials, the method of inadequate induction was used to obtain the relation between sampling point number and fitting precision. The results show that fitting precision has little change when sampling point number reaches a specific number. The relation between sampling point number and Zernike polynomials term number was obtained by calculation and proved by practical example.

Keywords: sampling point Zernike polynomials curved surface fitting inadequate induction

收稿日期 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

通讯作者: 谢苏隆(1977-), 男, 河南开封人, 航天五院西安分院在读博士, 主要从事航天器设计。

作者简介:

作者Email: xsllinlin@163.com

参考文献:

[1] 王潇,毛珩,赵达尊.基于环扇域正交多项式的频域分析 [J].应用光学, 2009,30(1):153-157.  
WANG Xiao, MAO Heng, ZHAO Da-zun. Frequency domain analysis for orthogonal polynomials based on annulus sector area [J]. Journal of Applied Optics, 2009, 30(1):153-157.(in Chinese with an English abstract)

[2] 侯溪,伍凡,杨力,等.基于Zernike环多项式的环孔径波面拟合方法 [J].红外与激光工程,2006,35(5):523-526.  
HOU Xi, WU Fan, YANG Li, et al. Wavefront fitting with Zernike annular polynomials for circular and annular pupils [J]. Infrared and Laser Engineering,2006,35(5):523-526.(in Chinese with an English abstract)

[3] 罗智锋,陈怀新,丁磊.利用Zernike法进行激光小尺度畸变波前的重构 [J].激光,2006,27(3):35-36.  
LUO Zhi-feng, CHEN Huai-xin, DING Lei. Wavefront measurement and reconstruction of small phase-distortion on laser beam [J]. Laser Journal,2006,27(3):35-36.(in Chinese with an English abstract)

[4] 侯溪,伍凡,杨力,等.基于Zernike多项式波面拟合中边界误差的影响分析 [J].红外与激光工程,2006,35(Z2):89-94.  
HOU Xi, WU Fan, YANG Li, et al. Effect analysis of edge errors in wavefront fitting with zernike polynomials [J]. Infrared and Laser Engineering,2006,35(Z2):89-94.(in Chinese with an English abstract)

[5] 段海峰,杨泽平,王淑青,等.哈特曼传感器任意形状孔径波前的模式重构及Zernike多项式描述 [J].中国激

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ PDF(1810KB)
- ▶ [HTML全文]
- ▶ 参考文献[PDF]
- ▶ 参考文献

服务与反馈

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ 引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶ 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- ▶ 采样点
- ▶ Zernike多项式
- ▶ 曲面拟合
- ▶ 不完全归纳法

本文作者相关文章

PubMed

光,2002,29(6): 66-70.

DUAN Hai-feng, YANG Ze-ping, WANG Shu-qing, et al. Model wavefront reconstruction of Shack-Hartmann sensor on arbitrary area and wavefront expression by Zernike polynomials [J]. Chinese Journal of Lasers, 2002, 29(6): 66-70. (in Chinese with an English abstract)

[6] 李宏壮,刘欣悦,王建立. 薄镜面面形主动校正技术研究 [J]. 应用光学, 2010, 31(1): 118-123.

LI Hong-zhuang, LIU Xin-yue, WANG Jian-li. Active correction technology for thin-mirror surface [J]. Journal of Applied Optics, 2010, 31(1): 118-123. (in Chinese with an English abstract)

[7] 侯溪,伍凡,杨力,等. 中心遮拦非球面主镜Seidel像差拟合分析的优化 [J]. 光电子·激光, 2006, 17(5): 568-572.

HOU Xi, WU Fan, YANG Li, et al. Optimum analysis of seidel aberrations calculated with Zernike circle polynomials for the obscured aspherical primary mirror [J]. Journal of Optoelectronics-Laser, 2006, 17(5): 568-572. (in Chinese with an English abstract)

[8] 刘建平,梁丽萍;金世龙,等. 大曲率光学零件面形的空间载频外差干涉术检测 [J]. 红外与激光工程, 2009, 38(1): 134-139.

LIU Jian-ping, LIANG Li-ping, JIN Shi-long, et al. Testing large curvature surface of optical element with spatial carrier heterodyne interferometry [J]. Infrared and Laser Engineering, 2009, 38(1): 134-139. (in Chinese with an English abstract)

[9] 王富国, 杨洪波, 李宏壮, 等. 主动光学技术在薄镜面中的应用及算法研究 [J]. 红外技术, 2007, 29(12): 704-707.

WANG Fu-guo, YANG Hong-bo, LI Hong-zhuang, et al. Application and algorithm research of active optics in thin mirrors [J]. Infrared Technology, 2007, 29(12): 704-707. (in Chinese with an English abstract)

[10] 齐迎春,安源,金光,等. 超薄薄膜反射镜面形光机集成分析 [J]. 半导体光电, 2006, 27(5): 563-565.

QI Ying-chun, AN Yuan, JIN Guang, et al. Optical/Mechanical integration of hyper-thin membrane mirror with large aperture [J]. Semiconductor Optoelectronics, 2006, 27(5): 563-565. (in Chinese with an English abstract)

[11] 王智勇,吴振华. 二元光学位相板修正干涉仪误差 [J]. 光电子·激光, 1995, 6(6): 369-375.

WANG Zhi-yong, WU Zhen-hua. Using binary optical phase plate to correct the error of interferometer [J]. Journal of Optoelectronics-Laser, 1995, 6(6): 369-375. (in Chinese with an English abstract)

#### 本刊中的类似文章

1. 刘勺斌;杨洪波. 一种用于光机热集成分析的新方法——干涉图插值法[J]. 应用光学, 2007, 28(5): 553-558
2. 李福;阮萍;马小龙;赵葆常. 用Zernike多项式实现光机分析的技术方法[J]. 应用光学, 2007, 28(1): 38-42
3. 刘兵;竺子民. 一维光子晶体结构参数对禁带带隙的影响研究[J]. 应用光学, 2007, 28(4): 479-482
4. 王潇;毛珩;赵达尊. 基于环扇域正交多项式的频域分析[J]. 应用光学, 2009, 30(1): 153-157
5. 李宏壮, 刘欣悦, 王建立. 薄镜面面形主动校正技术研究[J]. 应用光学, 2010, 31(1): 118-123
6. 邵晶, 马冬梅, 聂真威. 不同Zernike多项式求取环孔径波面像差的研究[J]. 应用光学, 2010, 31(4): 544-548